
V pekárně to voní jako nikde jinde, ale platy nejsou nicmoc. Sehnat adepta na ranní
a noční směny je nesnadné. Navíc musejímistři pekařští stále vymýšlet novinky. STRANA 4

Se šumavou
si už pekař nevystačí
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Rozumbradové
Rap je novodobý pop,
nepochybuje liberecký raper
Paulie Garand. „Z rapu se stal
jeden z nejposlouchanějších
stylů hudby, obecně je dost
pestrý a takoví ti zapšklí
rozumbradové postupně
vymírají,“ říká Garand
v rozhovoru, který poskytl
u příležitosti vydání
alba Molo II. STRANA 12

Zelené plíce
nezklamou
Žďárským vrchům se někdy říká
zelené plíce Česka. Tato oblast
Vysočiny se dá bez nadsázky
považovat za jednu z posledních
oáz nedotčené přírody v České
republice. Místní kolorit potěší
ty, kteří se po místních stezkách
budou toulat pěšky, ale
nezklame ani cyklisty. STRANA 18

Nemít hlad
Správně sestavený jídelníček
pomůže, aby se člověk necítil
vyhladovělý. Někomu stačí tři
jídla denně, jinému třeba pět. Je
ovšem potřeba také dodržovat
pravidelný režim stravování.
Tímto způsobem lze předejít
situacím, kdy člověk v pozdních
hodinách vyplení ledničku.
Deník Metro přináší rady, jak se
tomu vyhnout. STRANA 20

Složitý soupeř
Česká fotbalová reprezentace
do 21 let se v listopadovém
play-off o postup na mistrovství
Evropy 2025 na Slovensku
utká s Belgií. Tým trenéra
Jana Suchopárka narazí na
papírově nejsilnějšího možného
soka. Menší výhodou však
může být, že mladí Češi
hrají první zápas na hřišti
soupeře. STRANA 28
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Evropské státy
řeší, co dál
s uprchlickou krizí.

Konzervativní nizozemská
vláda zvažuje plán poslat od-
mítnuté africké žadatele
o azyl do Ugandy. Nizozem-
ský ministr zahraničí Caspar
Veldkamp po středečním se-
tkání s italským protějškem
v Římě uvedl, že má zájem
o italský model zřízení mi-
gračních center na cizím úze-
mí.Myšlenku přesunu odmít-
nutých žadatelů o azyl Nizo-
zemsko představilo východo-
africké Ugandě. Ta je plánu
nakloněna. Krok Nizozem-
ska navazuje na evropský

trend vytváření „návrato-
vých center“ mimo Evrop-
skou unii, v nichž jsou umís-
těni odmítnutí žadatelé
o azyl před navrácením
do domovských zemí.
Například ve středu připlu-

la do Albánie italská vojen-
ská loď s první skupinou mi-
grantů (viz box). Šéf nizozem-
ské diplomacie Veldkamp
uvedl, že tamní vládu zaujal
právě italskýmodel řešení ne-
legální migrace vytvořený na
základě dohody Říma s Tira-
nou. „Nemáme v úmyslu při-
pojit se ke konkrétní ital-
sko-albánské dohodě, ale dí-
váme se na ni s velkým zá-
jmem, protože chceme také
prozkoumat nové nápady
a možnosti nových míst

pro kontrolu migračních
toků. Itálie to vše učinila
v rámci evropského práva
a v rámci úmluvy o lidských
právech,“ řekl.
Nelegální migrace v maso-

vémměřítku trápí také napří-
klad Británii, která v roce
2022 podepsala dohodu s af-
rickou Rwandou, ale nová
britská vláda ji letos zrušila.
V roce 2022 uzavřelo dohodu
s Rwandou o přesunu žadate-
lů o azyl také Dánsko. ČTK

Japonci mají na mazlení robotické zvířátko
Firma Casio představila řešení pro osamělé. Mohou se mazlit s robotickým zvířátkem.
To podle zástupců světově známé společnosti „projevuje skutečné emoce“. Mazlíček s ná-
zvemMoflin má podobu křečka, který vydává „opravdové“ zvuky, a je vybavený umělou
inteligencí. Díky tomu nezapomene hlas majitele a podle něj zjistí, jak se cítí. PROFIMEDIA

VLASY
OPĚT

NA HLAVĚ

Ano, jedná se určitě o přípravky
řady THERMAL, které jsou
v této oblasti odzkoušené a velmi
účinné. Jedna kúra se skládá
ze dvou krémů THERMAL
(1 ks za 330 Kč) a THERMAL
šamponu (1 ks za 330 Kč). Celou
vlasovou kúru tudíž pořídíte
za 990 Kč. Hlavním prodejcem
těchto výrobků je firma SENS -
69701 Kyjov,Komenského606,
tel.: 518 615 091. Na uvedené
adrese si můžete přípravky buď
přímo zakoupit nebo objednat
i s přesným návodem na
dobírku. Firma je též dodává do
některých luxusních kadeřnictví
i holičství.

Můj známý používal jakési
přípravky na vlasy (z Kyjova),
které úplně zastavily vy-
padávání vlasů a dokonce
mu začaly růst i vlasy nové.
Bohužel známého nemohu
nikde sehnat, jelikož se pře-
stěhoval. Poradíte mi?

T.H. Brno

www.thermal-sens.cz

V Česku loni vzniklo
1224 podniků se zaměřením
na pohostinství a stravování,
tedy restaurací, barů, kavá-
ren či bister. Proti roku 2022
to bylo asi o třetinu více, vy-
plývá z analýzy poradenské
společnosti Dun & Brad-
street. K začátku letošního
října zatím vzniklo 967 no-
vých gastropodniků, celkově
jich je 24 237. Za loňský rok
v Česku fungovalo 23 589 re-
staurací, barů, kaváren či bis-
ter, meziročně o 1,6 procen-
ta více. Byl to také nárůst ve
srovnání s rokem 2019, před
pandemií covidu-19, kdy
těchto podniků bylo 21 592.
Některé podniky zároveň za-
nikly – loni toto číslo činilo
554, předloni 506 a v roce
2019 se zrušilo 621 provozo-
ven. Letos zatím zaniklo
435 podniků. Největší boom
podnikání v oblasti stravová-
ní zažilo v letech 2016 až
2017. Pokud bude tempo za-
kládání nových podniků do
konce roku takové jako nyní,
vznikne letos nejvíce restau-
rací, barů, kaváren či bister
za poslední čtyři roky. ČTK

„Budou to tvoje
poslední Vánoce“
Místopředsedkyni Poslanec-
ké sněmovny Olze Richtero-
vé ve středu v Praze vyhro-

žoval muž. Incident se stal
v tramvaji linky 13. Podle
političky jí agresor řekl, že
bude střílet. „A také o tom,
že tohle budou moje posled-
ní Vánoce,“ napsala na síť X.
Policie hledá svědky.

Až 16 stupňů
Meteorologové do konce
týdne počítají s ranními ml-
hami. Slunce ale bude svítit.
Teploty se očekávají kolem
16 stupňů.

Válka cyklistů
a řidičů aut
V centru Paříže zemřel akti-
vista Paul Varry. Byl hlavní
tváří pařížské iniciativy, kte-

rá bojuje za lepší dopravní
podmínky pro cyklisty. Akti-
vistu podle policie řidič pře-
jel záměrně. Případ vyšetřu-
jí jako vraždu. V Paříži se už
mluví o válce mezi cyklisty
a řidiči aut. iDNES.cz

Dohodamezi státy platí pět
let. Itálie přijme ty migran-
ty, kterým udělí azyl.

• Ti, jejichž žádosti budou
zamítnuty, mají být z Albá-
nie deportováni do zemí
původu. Dohoda má slou-
žit jako odstrašující pří-
klad pro další uprchlíky.

• Čtyři z prvních 16 migran-
tů, které ve středu Itálie
odvezla do Albánie, byli
deportováni zpět do
Itálie. Jedná se o nezletilé,
kteří nejsou v dobrém
zdravotním stavu. ČTK

Jsme
otevřeni

jakékoli diskusi.
JEJE ODONGO
UGANDSKÝ MINISTR ZAHRANIČÍ
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Kavárny, bistra,
bary. V Česku
zažívají boom

KRÁTCE

inzerce

Plán Nizozemska. Posílat
migranty do Ugandy

ITÁLIE A ALBÁNIE
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prodloužený
víkend

superPáNe-

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle velikosti
prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také na www.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

KUPÓN NA SLEVU
V APLIKACI

Aktivovat za 10 bodů

BRAMBOROVÉ
A HOUSKOVÉ
KNEDLÍKY

ROVÉÉÉÉ

-25%

M
O
BILEM, SNADNO,

RY
CH

LE

5,905,90
-25%

7,90

16,9016,90
-15%
19,90

49,9049,90
-42%
86,90

12,9012,90
AKCE

pouze

42,9042,90
AKCE

pouze

17,9017,90
AKCE

pouze

11,9011,90
AKCE

pouze

69,9069,90
AKCE

pouze

OD 18. 10. DO 20. 10.

PODĚBRADKA
Minerální voda
ochucená
různé druhy
1,5 l PET láhev
(=1 l 8,60)

Kachna
s droby
mražená
1700 g – 2600 g
cena za 1 kg

KLÁŠTER
Pivo
světlý ležák
0,5 l vratná láhev
(=1 l 23,80)

Bageta
běžné pečivo pšeničné
ze zmrazeného polotovaru
125 g
(=100 g 4,72)

FRANZ JOSEF
KAISER
Tuňákový salát
quinoa
160 g
(=100 g 26,82)

CHLAZENÉ
POTRAVINY

ZORBA
Jogurt
smetanový
bílý
tuk 10 %
1 kg

PULTOVÝ
PRODEJ

KOSTELECKÉ
UZENINY
Uzená slanina
bez kůže
100 g

WERTHER‘S
Bonbóny
různé druhy
70 g-90 g
(=100 g 19,89)

1 kg
balení

inzerce

Dovolené byly
ve znamení rekordů.

Některá prvenství bychom si
rádi odpustili. Škody v cestov-
ním pojištění byly v letošní
letní zahraniční sezoně re-
kordní.

Tradičně postihly Čechy
při pobytu v cizině virózy, na-
chlazení, gastroenteritidy, zá-
něty uší, spáleniny i úrazy.
Kvůli situaci na pražském le-
tišti počátkem června se
zdvojnásobily škody spojené
se zpožděním zavazadel a od-
letů. Za nárůstem stojí přede-
vším zdražení zdravotní péče
v zahraničí.

Například počet nahláše-
ných škod u pojišťovny ERV
během letní sezony stoupl
meziročně o 13 procent, a to
i přesto, že počet pojištěných
osob se zvýšil o dvě procenta.

Ve srovnání s předchozí letní
sezonou vzrostly náklady
na škody o 19 procent. Prů-
měrná letní škoda dosáhla
12 300 korun, což je o pět pro-
cent více než v roce 2023.

Kooperativa v letní sezoně
řešila šest tisíc škod, za které
vyplatila 70,5 milionu korun,
o 15 procent více než loni.
„Letošní sezona se nesla
ve znamení úrazů, zejména

šlo o zlomeniny rukou a no-
hou, evidujeme ale také neče-
kané velké množství poraně-
ní páteře při poskočení lodi
na vlnách,“ uvedl mluvčí Mi-
lan Káňa. ČTK

Tělo varuje
Fyzioterapeut Michal No-
votný patří ve svém obo-
ru mezi světovou elitu.
Pomáhá sportovním
i hollywoodským
hvězdám a přednáší ve
Španělsku na univerzitě,
kterou zaštiťuje fotbalo-
vý klub Real Madrid. Jak
porozumět řeči, kterou
k nám promlouvá naše
tělo? „Signály, co nám
tělo vysílá, bychom ne-
měli ignorovat. Varovné
příznaky mohou být ale
mnohdy plíživé a nená-
padné. Muži si například
dávají nohu přes nohu
tak, že kotník opřou
o koleno. V této poloze
si mohou všimnout, že
to najednou nejde tak
snadno nebo že na jedné
straně mají sníženou po-
hyblivost,“ popisuje Mi-
chal Novotný, který své
letité zkušenosti shrnul
v knize Tajemství zdravé-
ho pohybu, jež právě vy-
šla. Jak číst různé druhy
bolestí a kde hledat je-
jich kořeny? Jak mohou
virózy a nachlazení ovliv-
ňovat bolesti zad? Proč
je kašel pro záda nepříte-
lem? A co škodí zdraví
plotének? Čtěte v novém
vydání týdeníku Téma.

V létě jsme si lámali ruce a nohy
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Co vozí Češi z dovole-
né? Někdo vína, jiný
parádu. Češi žijící
dlouhodobě v zahra-
ničí neodolají, aby si
nedovezli ingredien-
ce na český chléb.

O kolik zdražíte? Nejčastější
otázka, kterou dostává Petr
Křivka, výkonný ředitel Sva-
zu pekařů a cukrářů v ČR
(SPC), od novinářů. „Kdyby-
chom měli kalkulovat do na-
šich cen například neustále
se měnící ceny energií a ně-
kterých vstupních surovin,
tak kupujete chleba za tři
stovky,“ říká Křivka.

Kdo fixoval, vyhrál. Náklady
jsou ale stále vysoké
Když porovnává náklady,
jaké byly v roce 2019, před co-
videm a následně před vál-

kou na Ukrajině, dojde
ke čtyřnásobku za zemní
plyn a více než dvojnásobku
za elektřinu. „Kdo to měl
před válkou zafixované na
víc let, byl vítěz. Jenže u peka-
řů platí, zvláště u velkých, že
tak třicet procent spotřeby je
fixovaných, sedmdesát pro-
cent se kupuje na spotovém
trhu,“ dodává Křivka.
Naopak otázky kolem zlev-

ňování dostávají pekaři a cuk-
ráři ve chvíli, kdy média za-
znamenají například zlevně-
ní mouky. I tady ale platí, že
je momentálně sice levnější
než třeba v roce 2022, ale stá-
le výš než před covidem. Mo-
mentálně se může do cen pe-
káren promítnout v blízké bu-
doucnosti malá úroda jablek
a dalších ingrediencí. „Když
se bavíme s obchodníky s ká-
vou, tak si rvou vlasy. Bojí se,
že se z kávy a čokolády zase
stane luxusní záležitost pro
vyvolené,“ říká smírnou nad-
sázkou Bohumil Hlavatý, vý-

konný ředitel SPC. Za kolik
tedy budou především slad-
kosti, jako je cukroví, o Váno-
cích, lze nyní jen odhadovat.

Postavit novou pekárnu,
nebo dát peníze na účet?
Vybudování nové pekárny
jen takzvaně okresního for-

mátu na „zelené louce“ je při-
bližně půlmiliardová investi-
ce. Ziskovost oboru se v le-
tech 2010 až 2022 pohybova-
la ve výši 0,40 procenta, po
roce 2022 se dostala na prů-
měrných 2,52 procenta. „Mu-
síte ta čísla ale správně číst,
ziskovost ovlivnily právě i ty
fixované ceny plynu a elektři-
ny, protože ceny stouply
i u pečiva, takže byla vyšší
marže u některých výrobců,“
připomíná Křivka.
Jenže i při této ziskovosti

se návratnost výše uvedené
investice do nové a moderní
pekárny vrací pomaleji, než
kdyby si investor uložil stej-
né peníze do banky na termí-
novaný účet. Přesto se i v tom-
to oboru v současnosti inves-
tuje. „Momentálním tren-
dem, který v Česku posiluje,
je takzvané cool rising, tedy
dlouhé kynutí,“ vysvětluje
chlebový someliér Stanislav
Janíček (viz box). Není to, jak
someliér říká, žádná novin-

ka. V Evropě ho využívají mi-
nimálně patnáct let, je běžné
i na sousedním Slovensku.
„Tam jsou v pekařině napřed
v porovnání s Českem,“ při-
znává Janíček. U nás se tento
druh výroby pečiva sice také
využívá, ale až nyní prožívá
boom. PAVEL HRABICA

Chléb vyrobený metodou cool rising, tedy dlouhým kynutím. V Česku
se nyní tato již dlouho známámetoda začíná víc prosazovat. METRO

Legislativně se mezi pekárny
počítají i „dopékárny“ v hote-
lích nebo v supermarketech.

• Cool rising neboli dlouhé zrá-
ní či také dlouhé kynutí je
metoda, která dává pečivu,
nejen chlebu, delší trvanli-
vost a čerstvost.

• Vykynuté těsto a následně vy-
tvarované chleby či jiné vý-
robky se uloží do speciální
chlazení místnosti, takzvané
kynárny.

• V kynárně chléb kyne až dva-
cet hodin při počáteční teplo-
tě asi čtyři stupně Celsia. Ta
se v průběhu kynutí mírně
zvyšuje, aby nedošlo uvnitř
těsta k teplotnímu šoku, kdy
je těsto jiné u povrchu
a jiné uprostřed výrobku.

• Výhodoumetody cool rising
je, že pekaři pečivo připraví
již odpoledne, a tak není nut-
ná večerní směna, která vyrá-
bí pečivo pro ranní směnu.
Pečivo lze z kynárny odebí-
rat i v průběhu dne.

• Nevýhodou tohoto způsobu
je investice. Pro malou řeme-
slnou pekárnu se jedná zhru-
ba o dvě stě tisíc korun nebo
i více, u velkoproducenta mi-
nimálně o jednotky milionů
korun.

• Platy v pekařském a cukrář-
ském oboru patří k nejnižším
v Česku. Průměrná mzda je
mírně nad 32 tisíc korun,
v zemědělství je o přibližně
2500 korun vyšší. Celostátní
mzdový průměr je přitom
téměř 46 tisíc korun. PH

272
Tolik druhů chleba se sešlo
na posledních Dnech chle-
ba. Běžné velkoprodejny
jich nabízejí kolem deseti
variant, stejně tak gramáže
klasických druhů. Malí peka-
ři zásobující několik vlast-
ních prodejen či jen jedinou
musejí péct někdy až ke dva-
ceti druhům. PH

Strašně
nám chyběl

žitný český
chleba. Až jsem
se ho naučila
péct. Když tu
byli rodiče
v roce 1967, moc
jim chutnal,
pochválili mě.
EVA HAŇKOVÁ
ČEŠKA ŽIJÍCÍ V USA

Když chce malý pekař uspět,
musí péct i dvacet druhů chleba

PEKAŘSKÉ TRENDY, PLATY A NOVÉ PEKÁRNY

NENÍ TOMÁLO?

inzerce



PODZIMNÍ WELLNESS POBYTY NA ZÁMKU

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Prohlídkové okruhy v provozu celoročně.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Ubytování ve stylových apartmánech
V Podzámčí vyhřívaný venkovní bazén s terasami
Wellness se saunou, odpočívárnou, ochlazovnou
Příjemné posezení v EFI Hostinci Konírna
Společenský sál Konírna pro rodinné i firemní akce
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce

EFI Zámek Račice
člen

e-Finance Group

E

KO
M
ERČN

ÍSD
ĚLEN

Í

Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Mimořádná investiční příležitost

Zajištěné e-Finance dluhopisy akciemi

Investujte do nemovitostí
prostřednictvím dluhopisů e-Finance

Investiční a realitní koncern e-Fi-
nance, a.s. uvádí na český inves-
tiční trh tříleté dluhopisy s ročním
úrokem 9 % v prvním roce, 8 % ve
druhém roce a 7 % ve třetím roce za-
jištěné zástavním právem na akciích
hotelové skupiny EFI Hotels & Pro-
perties, a.s.
Prostředky získané emisemi dlu-
hopisů využívá k investicím, které
jsou výhradně spojeny s komerč-
ními nemovitostmi jako jsou hote-
ly, bytové domy, kancelářské a ob-
chodní prostory, které provozuje
pod známou renomovanou značkou
EFI.

Pokud začnete investovat s e-Fi-
nance, a.s. budete se podílet na vý-

nosech z komerčních nemovitostí.
Investice s námi Vám přinese vždy
atraktivní úrok s přiměřeným zajiš-
těním skutečným majetkem. Do bu-
doucna přednostně předložíme na-
šim investorům nabídku na upsání
akcií skupiny EFI Hotels & Proper-
ties, a.s. Pokud ji využijete, stane-
te se přímými vlastníky EFI Hotels
& Properties, a.s. s pravidelnou roční
dividendou.

Investorské benefityInvestorské benefity
Každý investor investující do emi-
sí zajištěných dluhopisů e-Finan-
ce, a.s. získá voucher na 20%
slevu na až pětidenní pobyt pro
6 osob, ve kterémkoliv EFI HotelůEFI Hotelů,
viz. www.efihotels.comwww.efihotels.com.

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně. www.e-finance.eu info@@e-finance.eu

+420 515 555 555 +420 515 555 525
BRNO, eFi Palace Komplex, Bratislavská 52 PRAHA, Budova City Empiria, Na Strži 1702/65

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska
toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt
dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-
-finance.eu/dluhopisy-informace.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho koneč-
nými podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do
cenných papírů.
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Trvalo to skoro
70 let. Nyní je už
most inteligence
kompletní. Novin-
kou je i zábradlí
na stezce pro pěší.

Na branickém železničním
mostě panuje čilý pracovní
ruch. Jeřáb na vagonu pracov-
ního vozu upevňuje stožár
pro trolej, dělníci montují zá-
bradlí. Je čtvrtek 17. října do-
poledne. Už za týden bude ofi-
ciálně zahájen provoz na dru-
hé koleji betonového kolosu
přes Vltavu. Dlouhá desetile-
tí měl most kolej jen jednu.
Sestřička natrvalo přibyla až
letos. Tedy zhruba 69 let
po dokončení stavby.
Na severní části mostu za-

tím chybí troleje, pár nedo-
dělků má i stezka pro pěší
středem mostu. Času už moc
nezbývá, dělníci kvaltují.
Přesto na chvíli práce utich-
nou. NadMalou Chuchlí se to-
tiž objevuje kouř. Správa že-
leznic si na zátěžové testy po-
zvala dvě legendární lokomo-

tivy. Dým stoupá od Šlechtič-
ny. Parní lokomotivu 475.1
doplňuje ještě dieselový Ser-
gej. Všechny oči teď míří
na ně. Branický most se do-
čkal. Je kompletní. Dnešní
testy mají potvrdit, že je vše
po technické stránce v pořád-
ku. Ač je zkouška docela podí-
vaná, užívají si ji jen dělníci,
pracovníci Správy železnic
a pár novinářů. Vše se odehrá-
vá bez fanfár a velké pompy,
ty se chystají až na čtvrtek,
kdy na druhé koleji vedoucí
až do Kačerova začnou pravi-
delně jezdit vlaky.
Modernizace a rozšíření

trati umožní zvýšení průjezd-
nosti pražského uzlu. Novou
kapacitu využijí nejen ná-
kladní dopravci, umožní i za-
vedení nových linek městské
a příměstské železnice.
Celá trať bude po rekon-

strukci sloužit také při odklo-
nu vlaků během plánované
rekonstrukce Výtoňského
mostu. Využijí ji především
dálkové vlaky směřující
od Plzně na pražské hlavní
nádraží.
Novinkounamostě je i zmi-

ňované zábradlí. To vzniklo
kvůli bezpečnosti. Pozor si

tak musejí dát místní, kteří
byli zvyklí si zkracovat cestu
z Hodkoviček přímo namost.
Druhá kolej tuto stezku už od-
řízla. Pokud se tedy někdo
bude chtít z lesíka nad mos-
tem vydat do Malé Chuchle,
musí dolů k branickému ná-
draží a pak opět nahoru
po schodech na most.

MAREK
HÝŘ
marek.hyr@metro.cz

Branický most mezi Malou
Chuchlí a Braníkem vznikal
v letech 1949–1955. Pravidel-
ný provoz byl zahájen
až na jaře 1964.

• Na most byly položeny nejpr-
ve obě koleje, ale po zátěžo-
vých zkouškách byla druhá
snesena, protože pro dosa-

vadní provoz z kapacitních
důvodů zatím nebyla potře-
ba. Kolej se měla na trať vrá-
tit několikrát. Poprvé v sou-
vislosti se spojkou do Hlubo-
čep, která byla součástí již
původní koncepce. Nakonec
se na zdvoukolejnění mostu
a úseku do Kačerova začalo
pracovat až v roce 2023. MAH

Nejprve se na most vydal motorový univerzální vozík, který mimo jiné kontroluje troleje, pak na scénu
přijel stotřicetitunový Sergej (foto uprostřed) a po něm ještě o 50 tun těžší parní Šlechtična. 4x METRO

Druhou kolej Branického mostu
otestoval Sergej a Šlechtična

Most byl vyprojektován s označením ÚM 950, což je zkratka pro údolní most délky 950 metrů. Nově má jeho pěší stezka i zábradlí.

MOSTMĚL DVĚ KOLEJE JEN CHVÍLI



Do konce října měříme zrak
zdarma a bez podmínek.

Rezervujte si termín
rychle a jednoduše

nawww.grandoptical.cz.

Pomáháme Vám vidět lépe

MĚŘENÍ
ZRAKU

ZDARMA

Zvlášť po 40. roce je to běžná věc. Najednou nevidíme tak ostře, dokonce i když nosíme brýle.
Častěji jsme po práci nebo řízení unavení, bolí nás oči, někdy i krk a hlava. Mnohdy to má
jednoduchou příčinu: máme nesprávnou korekci zraku. Pomoc je přitom snadná. Stačí si
v dobré optice nechat si během 15 minut změřit zrak a dát očím přesně to, co potřebují. V říjnu
ho dokonce můžete mít zdarma bez jakýchkoli podmínek.

„Měření je úplný základ, aby člověk měl svoji oční
vadu správně korigovanou. A přijít třeba jednou za
pět deset let nestačí, zvlášť od středního věku. Vidění
se v čase mění a aktuálně nošené brýle nebo čočky
často nedávají očím správnou podporu. K optomet-
ristovi bychom měli zajít aspoň jednou za dva roky,“
říká Lucie Adámková, expertka na zrak z GrandOptical
a dodává, že měření by měli absolvovat i lidé, kteří si
nejsou vědomi, že by oční vadou trpěli.
GrandOptical realizoval spolu s BESIPEM velké měře-
ní zraku řidičů a zjištění byla alarmující. Skoro polovi-
na lidí buď nosila brýle s jinými dioptriemi, než jaké by
potřebovala, nebo nenosila brýle vůbec, protože o své
vadě nevěděla.
Dnes je měření zraku snadná věc. Není k němu vů-
bec potřeba obtížně hledat termín u očního lékaře
a pak dlouho čekat před ordinací, než na vás přijde
řada. V očních optikách pracují vysokoškolsky vzdě-
laní odborníci – optometristé. Zrak změří stejně kva-
litně. Dokáží i odhalit případné oční nemoci, s nimiž

už návštěvu lékaře doporučí. Velkou výhodou je, že
si lze vybrat čas i místo, které vám vyhovuje. Přijde-
te a během čtvrt hodiny máte přesné výsledky. „Na
všech prodejnách GrandOptical máme kvalitní přístro-
je, někde dokonce vybavené umělou inteligencí, které
jsou schopné dodat výsledky již za deset minut,“ říká
Lucie Adámková. Měření tak lze klidně spojit s cestou
do obchodního centra.
Samotný proces měření spočívá nejen v samot-
ném použití přístrojů pro určení potřebných dioptrií
a dalších parametrů korekce, ale také v důkladném
rozhovoru. Při něm se zjišťuje, jaký máte životní styl
a v jakých situacích budete brýle či čočky nejčastěji
potřebovat.
Pokud teď o měření zraku uvažujete, pak neváhejte.
Do konce října bude totiž v GrandOptical zcela zdar-
ma a bez podmínek.
Mít ty správné brýle nebo čočky se rozhodně vyplatí.
Zaregistrovat na měření se můžete snadno online na
GrandOptical.cz.

ČASTO ZA TO MOHOU NESPRÁVNÉ BRÝLE!
TRÁPÍ VÁS ÚNAVA A BOLÍ OČI NEBO HLAVA?

INZERCE
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Gin & Tonic má svůj
den. Připomíná se
úmrtí milovnice
známého drinku.

Zítřek bude po celém světě
slavit International Gin & To-
nic Day. Vznikl na počest
dámy Mary Edith Keyburn,
která tento známý koktejlmi-
lovala. Svou vášní pro něj
byla tak známá, že jí v posled-
ních chvílích splnili její blíz-
cí přání. Tajně jí do nemocni-
ce přinesli poslední sklenku
tohoto koktejlu. Dojemná
a zároveň zábavná historka
pojednává o tom, jak Mary
19. října 2010 v 95 letech se
sklenkou navždy odešla.
K této příležitosti Pernod

Ricard Czech Republic přiná-
ší tipy na ty nejlepší značky
ginů ze svého portfolia spolu
s doporučením na koktejly.
Sáhněte po osvědčené klasi-
ce, jakou je londýnský suchý
typ ginu Beefeater, nově
i v nealkoholické variantě,
nebo zvolte superprémiový
italský gin Malfy, německý
gin Monkey 47 či ultrapré-
miový japonský KI NO BI. Ať
už si osvěžující drink namí-
cháte doma, nebo si ho objed-
náte v oblíbeném baru, oslav-
te tento den ve velkém stylu
– vychutnejte si samotný ži-
vot, přátelství a radost z jed-
noduchých věcí, mezi které
patří i sklenka dokonale vyvá-

ženého ginu s osvěžujícím to-
nikem. International Gin &
Tonic Day je ideální příleži-
tostí objevovat nové chutě,
experimentovat s různými
kombinacemi a nechat se in-
spirovat světovými trendy
v míchání koktejlů. MET

Blíží se den českých vlajek
Česká republika si 28. října připomíná 106. výročí své
samostatnosti. Agentura Dobrý den Pelhřimov chystá
další akci, která se pokusí překonat rekord v počtu vlajek
na veřejných prostranstvích, v zahradách, na budovách,
rozhlednách, v oknech domů. Rekord drží rok 2018, kdy
Češi vyvěsili 225 191 českých vlajek (textilních, papíro-
vých, zalaminovaných, průmyslově i vlastnoručně vyrobe-
ných). Připojit se může kdokoli. Na akci se podílí Český
rozhlas, Česká pohádková akademie a Klub českých
turistů. Lidé mohou fotku své vlajky posílat na mail
vlajky@dobryden.cz. MET

Díky síle a dosahu sociál-
ních sítí se tento den promě-
nil v mezinárodní oslavu
jednoho z neoblíbenějších
koktejlů na světě.

• Tento den se slaví v mno-
ha zemích a stal se vý-
znamnou příležitostí, jak
si připomenout bohatou
historii a celosvětovou
popularitu koktejlu
i napříč generacemi.

• „Úspěch spočívá v jedno-
duchosti, stačí pár ingre-
diencí. Kvalitní gin si žádá
kvalitní tonik, protože
špatně zvolený tonik
může upozadit chuť sa-
motného ginu. Poměr si
pak namíchejte dle vlastní
chuti a preferencí,“ radí
Jiří Richter, barman a ex-
pert na tento koktejl. „Po-
užijte také dostatečné
množství ledu, které zaru-
čí, že si drink udrží správ-
nou teplotu a všechny chu-
tě se lépe snoubí a skvěle
vyniknou,“ doplňuje. MET
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KVALITNÍ TONIK

Ikonický
koktejl slaví

inzerce
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Mezinárodní výzkum
pod vedením FEL ČVUT
zaujal prestižní vědecký
magazín.

Vědci z Centra umělé inteligence Fa-
kulty elektrotechnické ČVUT v Praze
s kolegy z Rakouska, Velké Británie
a Turecka vyvinuli průlomovou tech-
nologii pro výzkum chování sociální-
ho hmyzu. Jejich autonomní roboti
umístění ve výzkumném zařízení
pro včely medonosné na univerzitě
ve Štýrském Hradci generují každý
den 1400 GB dat. Tato data obsahují
snímky včelí královny a její interak-
ce s dělnicemi. Vše probíhá nepřetrži-
tě v reálném čase ve vysokém rozliše-
ní. Robotický systém snímky automa-
ticky analyzuje a měří tak řadu veli-
čin charakterizujících činnost králov-
ny a zdraví včelstva.

Roboti sbírají spoustu dat
V novém článku publikovaném v re-
nomovaném časopise Science Robo-
tics Jiří Ulrich a jeho spoluautoři
představují data, která robotický sys-
tém shromažďuje. „Kromě sledování
pohybu královny a dělnic měří robo-
tický systém také celkovou populaci
úlu a sleduje počet nakladených vají-
ček,“ vysvětluje Jiří Ulrich, dokto-
rand z Centra umělé inteligence Fa-
kulty elektrotechnické ČVUT.

Nový robotický systém poprvé
umožnil takto přesný, dlouhodobý
a nepřetržitý sběr relevantních dat
o včelí kolonii. Všestrannost tohoto
zařízení vědci dokazují na příkladu
23 různých parametrů, které systém
ze snímků dokáže získávat.

Odborný článek představuje první
překvapivá zjištění o chování včel.
Výzkumníci například zjistili, že vče-
lí královna pozorovaná v této studii
urazí zaměsíc vzdálenost asi 1,5 kilo-
metru (na dvou plástvích o rozmě-

rech asi 42 x 33 cm), že dává před-
nost odpočinku na určitých místech
po dobu až 1,5 hodiny a že i v dozní-
vající včelí sezoně v říjnu klade v prů-
měru 187 vajíček každý den.

Nepřetržité sledování
Robotický systém byl postaven ko-
lemplně funkčního včelstva v takzva-
ném pozorovacím úlu, který umož-
ňuje přirozené chování včel. Jádrem
systému jsou dvě mobilní kamerové
hlavy. Když se královna prochází, ro-
boti se pohybují společně s ní. Když
královna přechází na druhou stranu
plástve, roboti spolupracují a společ-
ně tak zajišťují její nepřetržité sledo-
vání. Když systém vyhodnotí, že se
královna chystá odpočívat, první ka-
mera i nadále pozoruje včely, které
královnu ošetřují, zatímco druhá ka-
mera provádí prohlídku plástve, aby
spočítala dělnice a pořídila snímky
plástve.
Kamery využívají infračervené

světlo, aby nedocházelo k ovlivňová-
ní chování včel, jelikož ty jsou vůči
červenému světlu slepé. Záznamy
ve vysokém rozlišení jsou následně
analyzovány pomocí pokročilýchme-
tod počítačového vidění. Během jed-
nohoměsíce studie systém zpracoval
více než 100 milionů snímků. MET

Snímek v běžném rozlišení robotického systému. Software detekuje nejen včelí
královnu, ale sleduje i dvorní včely v jejím okolí. 2x H2020 FET-OPEN ROBOROYALE

Robotický přístroj s kamerovou hlavicí,
která nepřetržitě sleduje královnu

Odběr zboží z letáku je možný jen v obvyklém množství, maximálně 2 kartony na osobu na den, není-li uvedeno
jinak. Fotografie mohou být ilustrační. Vyhrazujeme si právo změn. Další podmínky nabídky na www.penny.cz.
*Takto označené produkty nenáleží do stálého sortimentu, mohou být tedy dodány na příslušné prodejny
v menším množství, a z toho důvodu jedinečná nabídka na toto zboží platí pouze první den uvedeného období
akce. **Doporučená prodejní cena výrobce.
Sleva je poskytována za body za nákupy v prodejnách Penny Market. Body za své nákupy můžete získat a uplatnit
do 23. 10. 2024. Akce platí do vyprodání a vydání zásob v jednotlivých prodejnách Penny Market. Fotografie je
pouze ilustrativní. Podrobná pravidla na www.penny.cz.

⬇Nejnižší cena za posledních 30 dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.

UŽ JEN
DO 23. 10.

Nenechte si je utéct!Nenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéct
DO 23. 10.DO 23. 10.

Nenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéctNenechte si je utéct

ODČTVRTKADOSTŘEDY
17.10. –23. 10. 2024

Odběr zboží z letáku je možný jen v obvyklém množství, maximálně 2 kartony na osobu na den, není-li uvedeno 

Nejnižší cena za posledních 30

10,90
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14,90
22,90� 34%

34,90
49,90� 30%

11,90
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15,90
29,90� 46%

27,90
49,90� 44%

11,90
19,90� 40%

Qjed

84,90

72%
sleva
jen za10bodů

90%
masa

SATSUMAS

více na www.penny.cz

ŠUNKOVÝ
SALÁM
ŘEZNÍKŮV
TALÍŘ
100 g

VEPŘOVÁ KÝTA*
bez kosti, ve vakuu
cena za 1 kg

PŠENIČNÁ MOUKA
KARLOVA KORUNA
hladká, polohrubá,
hrubá | 1 kg
< 10,90 Kč

EIDAM BONI
uzený,
30 % tuku v s.,
plátky | 100 g

SÝR MASCARPONE
SAN FABIO
250 g | 100 g 13,96 Kč

OKURKA
SALÁTOVÁ
1 ks

MANDARINKY
odrůda Satsumas,
balené
1 kg

RAJČATA
CHERRY
balená
250 g
100 g 6,36 Kč

ilustrační foto

Včely v úle
sledují roboti
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Zvony bývaly pro
naše předky důleži-
té. Svolávaly je
k bohoslužbám,
a navíc lidé věřili,
že jejich intenzivní
zvuk odhání zlé síly,
mor i smrt, neboť se
nesl do dálky coby
symbol všudypřítom-
nosti boží.

Podle historiků neměla
ve středověku většina venkov-
ských kostelů věže, které
byly běžné u svatostánků
městských. Neplatilo také, že
v každé kostelní zvonici ně-
kdo trvale žil, a rovněž není
pravda, že výraz zvonice je sy-
nonymem pro hlásku.
Hláskou byla obecně věž

(někdy i kostelní zvonice),
z níž branní nebo hlásní stře-
žili okolí, ale většinou
k tomu sloužily věže hradů či
městských bran (které však
nemívaly zvony).
Co se ukazatelů času týče,

ty mívaly doma až do 17. sto-
letí pouze nejzámožnější
městské domácnosti. O stole-
tí později si pořizovala hodi-
ny domů i střední třída, za-
tímco na vesnicích přibývaly
ve staveních teprve přede-

vším ve druhé polovině
19. století.

Historie zvonic na
Malostranskémnáměstí
První zvonice patřila zdejší
rotundě sv. Václava přestavě-
né v první polovině 17. století
na kostel, druhá sloužila tam-
nímu kostelu sv. Mikuláše do-
končenému před koncem
13. století. Roku 1625, tedy
v těžké pobělohorské době,
daroval Ferdinand
II. Habsburský svatomikuláš-
ský kostel jezuitům, kteří se
tu hodlali usadit. Od roku
1674 začali stavět na získa-
ných pozemcích Profesní
dům – honosné sídlo pro své
předáky, ale přitom zničili
kostel sv. Václava i jeho zvoni-
ci. Tu sice slíbili nahradit, jen-
že dalších dvacet let se na sta-
veništi nehnul ani kámen.
Proto se Malostraňáci obrá-

tili roku 1737 poprvé
na soud. Ten jim dal za prav-
du, a tak byla o stavbě nové
zvonice pro jistotu sepsána
smlouva. I když jezuité její za-
hájení několikrát odložili,
svoji povinnost splnili včetně
dodatku, že hotovou zvonici
předají – jak bylo tehdy zvy-
kem – obci. Dohodnuto bylo
i to, že bude přístupná z ulice
a bude vyšší než kostel.
Jezuité však zmíněné sliby

dodrželi jen zčásti. Zaprvé bě-
hem stavby, trvající v letech

1739–1752, „zapomněli“
na samostatný vstup a zvoni-
ci propojili s kostelem a za
druhé dali kostelu i zvonici
stejnou výšku 79metrů. Svoji
svévoli korunovali tím, že
nad vchod do ní umístili mís-
to znaku obce svůj znak –
ono známé IHS s křížem (což
značilo Iésús Christos, tedy Je-
žíš Pomazaný).
Tak se obyvatelé Malé Stra-

ny obrátili na soud podruhé
a i tentokráte jezuité prohrá-
li. Zvonicemusela dostat vlast-
ní číslo popisné 556/29 i samo-
statný vchod, nad nějž si Malá
Strana umístila svůj znak.
Soud navíc nařídil, že jezuité
nesmí na zvonici umístit so-
chy svých patronů.
Výšky zvonice a barokního

kostela sv. Mikuláše zůstaly
nakonec stejné. Šlo sice o po-
rušení smlouvy, ale lidé
z okolí po dostavbě zvonice
trnuli, zda se nezřítí. Musela
být proto přizvána odborná
komise, která po důkladné
prohlídce vydala dobrozdá-
ní, že zřícení této věže roz-
hodně nehrozí.

Ztracené číslo popisné?
Když jsem náhodně zjistila,
že malostranská zvonice
nemá destičky s číslem popis-
ným ani orientačním, ověřila
jsem si na příslušných institu-
cích, že při číslování necírkev-
ních objektů dostala zmíně-

né čp. 556/29. Poté jsem se ob-
rátila s dotazem na vedoucí-
ho oddělení médií a tiskové-
ho mluvčího Magistrátu
hl. m. Prahy Víta Hofmana,
podle nějž „byly tabulky zřej-
mě odstraněny v době, kdy
zvonice sloužila jako pozoro-
vatelna Státní bezpečnosti“.
(Ta zde „pečovala o naše bez-
pečí“ od počátku 60. letminu-
lého století do roku 1990
pod krycím názvem Kajka.)
Díky Petru Kotalíkovi, ve-

doucímu Správy památko-
vých objektů, byly tabulky
znovu osazeny a po odbor-
ném průzkumu provedeny
potřebné stavební zásahy
na zvonici. Vyšlo totiž naje-
vo, že – jak stojí v restaurátor-
ské zprávě – „vstup do věže je
tvořen kamenným portálem
ze dvou druhů pískovce, což
bylo překvapivé, neboť načer-
venalý kámen pochází proka-
zatelně z doby výstavby věže,
tedy z let 1739–1752, zatím-
co nazelenalé části pocházejí
z lomu využívaného ve stře-
dověku. Průzkum i potvrdil,
že kamenné ostění portálu
bylo do věže vloženo dodateč-
ně, je tedy možné, že původ-
ní vchod byl z jiné strany“.
Navíc byla dolní část zvoni-

ce značně poškozena jak me-
chanicky (kvůli povětrnost-
ním vlivům, zatékání a čin-
nosti člověka), tak chemicky
(působením solí především

ze zimního posypu a ptačího
trusu).
Od počátku října 2024, kdy

bylo odstraněno lešení, jsou
vidět obnovené zdobné prvky
tympanonu, prostoru nad
obecním znakem, a kartuše
čili plastického orámování
zvýrazňujícího znak Malé
Strany v takzvaném vylepšení
císařem Leopoldem I. z roku
1657. STANISLAVA JAROLÍMKOVÁ

Bez zvonic nelze být,
pravili moudří Pražané

Zvonice kostela sv. Mikuláše na Malé Straně je opravdu stejně vysoká jako kostel. 2x MILOSLAV ČECH

Zvonice svatovítské katedrály na
Pražském hradě

Když se začaly vysílat roku
1926 rozhlasové hry, ještě
neexistovaly nahrávky zvu-
kových efektů.

• Rozhlasáci museli všech-
ny zvuky přenášet přímo
do vysílání, takže vyráželi
do terénu s vozíkem, na
němž byl naložen desetiki-
logramový mikrofon. Jed-
nou tímto způsobem pře-
nášeli zvonění zvonů ka-
tedrály sv. Víta, ale zvoní-
kovi se toho dne předchá-
zely hodinky, takže zvonil
v nesprávnou dobu, kdy
ve vysílané rozhlasové hře
herci ještě měli pobývat
v jednom tichém interié-
ru. Posluchači však bývali
tehdy velmi trpěliví
a vstřícní a tuto chybku
tolerovali. JAS

PERLIČKA O ZVONECH
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Před deseti lety vydali přelo-
mové albumMolo. Raper Pau-
lie Garand, vlastním jménem
Pavel Harant, a producent Ken-
ny Rough neboli Marek Ně-
mec se rozhodli na svou stěžej-
ní desku navázat a nahráli její
volné pokračování, jež nese
název Molo II. Oba tvůrci se
o svém albu rozpovídali v roz-
hovoru pro deník Metro.
Mimo jiné prozradili, co je v je-
jich kariéře změnilo, a také,
co si myslí o současné rapové
scéně.

AlbumMolo II vydáváte
podelší době. Co především
se ve vaší kariéře za tu jednu
dekádu změnilo?
Paulie Garand: Myslím, že
jsem hlavně dospěl. Že jsem
si během těch deseti let za-
čal trošku rovnat život, pro-
tože předtím jsme byli tako-
ví bohémové – takže aby-
chom mohli dál fungovat,
hlavně v byznysu, museli
jsme začít přemýšlet sami
nad sebou.
Kenny Rough: Já jsem vlastně
během těch deseti let prožil
přerod ze studenta do dospě-
lýho jedince. Dostal jsem se
přes začátek podnikání a sta-
rání se sám o sebe až po to, že
jsme vytvořili fungující byz-
nys, který se stal i zábavou,
což je moje životní moto -–
mám rád, když mám kolem
sebe lidi, kteří mají rádi svoji
práci. A to byl vždycky můj
primární cíl. Nejsou jím pení-
ze, hlavněmi jde o to, abymě
bavil život, abych dělal hlav-
ně to, co chci já. Což samo-
zřejmě ne vždycky úplně jde,
ale snažím se, aby to tak bylo
v co největší míře. U mě se
vlastně v rámci vývoje změni-
lo strašně moc věcí. V průbě-

hu těch deseti let jsem to ale
začal celý brát vlastně daleko
víc vážně, než tomu bylo
ze začátku.

Udělali byste na první desce
Molo něco jinak?
PG: Nedávno někdo narážel
v rozhovoru na to, že jsem
v době prvního alba šel často
do pozice sebeobrany. Že
jsem se hodně obhajoval, ně-
kdy až zbytečně – což je prav-
da. Byl jsem tak pohlcený
tím, že jsme najednou vystře-
lili nahoru a byl o nás zájem,
všude nás bylo plno, ažmi při-
rozeně přišlo, že jsem terčem
pozornosti. Zpětně vím, že to
bylo dost vsugerované. To
bych určitě změnil. Obecně
se nepovažuji za egomana,
takže kus nějaké sebedůvěry
bych do těch textů zpětně
vnesl.
KR: Pokud se bavíme o tex-
tech, tak já si na druhou stra-
nu zasemyslím, že to bylo pří-
mo úměrné té době. Já bych
tam neměnil nic, protože
když to zpětně poslouchám,

tak se vracím do té doby
a díky tomu je vidět ten roz-
díl deseti let. Je tam vidět to,
jak Pavel dospěl textově a já
zvukově.

Vnové desceMolo II se obje-
vila jména, která jsou slyšet
i na té první. Panovala při
tvorbě nostalgie?
PG: Ano. Tu druhou kapitolu
jsme chtěli spojit s nějakými
prvky z té první a říkali jsme
si, že by bylo hezké mít
ve dvojce přesně ty hosty, se
kterými pracujeme i v součas-
nosti. Takže třeba Ego a Rest
si myslím, že jsou nedílnou
součástí.
KR: Určitě bylo důležité ty
díly nějak spojit. A to byl záro-
veň docela těžký krok, hlavně
kvůli tomu, abychom ne-
recyklovali sami sebe. Aby to
nebyla dvojka, která se jenom
jmenuje dvojka a přitom
s tím nemá nic společného.

V songu Zpět namolo zní:
„Dost bylo těch plytkejch tex-
tů a beatů, co postrádaj cha-

rizma.“ Narážíte tímna
současnou rapovou scénu?
PG: Narážel jsem na to, že
bych někdy od těch raperů
a beatmakerů chtěl, aby nešli
tak po povrchu. Aby se tro-
chu dostali hlouběji a řekli
mi něco, co jsem ještě nesly-
šel, nebo něco, co ve mně vy-
volá nějaké emoce.
KR: Já jsem ten text teda ne-
psal, ale souhlasím s tím.
Obecněmámpocit, že se z hu-
debníků stávají content crea-
teři, tedy tvůrci na sociální
sítě, a to je možná ten zásad-
ní problém. Forma pak pře-
hluší obsah, ale to není pro-
blém jen v rapu. Myslím si, že
se to děje obecně po celém
světě. My s Pavlem jsme vy-
rostli na hudbě, která má vět-
ší srdce a duši. To se zmuziky
v současnosti vytrácí a mně
jako posluchači to chybí.

Jak se rapová scéna za tu
dekádu proměnila?
PG: Vyvinula se hezky. Dřív
to bylo takové zaškatulkova-
né. Líbí semi, že se rap propo-
jil s dalšími žánry. Obecně se
z rapu stal jeden z nejposlou-
chanějších stylů hudby
a obecně je styl dost pestrý
a takoví ti zapšklí rozumbra-
dové postupně vymírají.
KR: Z rapu se stala populární
muzika. Dovolil bych si tvr-
dit, že rap je dneska novodo-
bej pop. S tím se ale pojí sa-
mozřejmě jak to dobrý, tak
to špatný. Najednou je o rap
větší zájem, tím pádem jsou
větší možnosti. Na druhou
stranu se na žánr lepí lidi, kte-
ří by ho dělat úplně neměli.

Kenny Rough a Paulie Garand (vpravo) RADEK KUDLÁČEK

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

„Vyrostli jsme na hudbě
s větším srdcem i duší“

K ZAKOUPENÍ V LÉKÁRNÁCH
www.bio-medica.cz

limitovaná
edice

- unikátní složka z vaječné
membrány s obsahem lecitinu
a kolageny typu I,V a X

- mořský kolagen typu I a III
- glukosamin, chondroitin, MSM
- sůl kyseliny hyaluronové
- hořčík, vápník, vitamíny C, D3, K2

- svěží citronové a pomerančové aroma
zvýhodněná cena

pro radost z pohybu

Doplněk stravy se sladidlem

inzerce
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Nejkrásnější
Náměstí Přemysla Otakara II.
v Českých Budějovicích
se od 18. listopadu opět pro-
mění v adventní městečko.
Letošní ročník naváže na
svou loňskou zbrusu novou
podobu a přinese vánoční
atmosféru a bohatý program.
Loni byly Budějovice za svůj
advent chváleny i v cizině.
Podle britského deníku
The Times tamní adventní
městečko zařadilo mezi
deset nejkrásnějších advent-
ních trhů v Evropě. MET

Zleva Bára Horčičková jako
Sienna a Kamil Bačovský jako
Jack při zkoušce inscenace Láska
z TikToku ČTK

ŠTÍPAČKY VARI OD

8 690 Kč
EKO DOTACE - POHONNÉ JEDNOTKY HONDA

20 990 Kč
Dotace 6000 Kč při odevzdání nefunkční
pohonné jednotky
/ ekologický 4-taktní motor HONDA GCV200
/ nízká spotřeba paliva cca 0,8 l/hod
/ snadné startování
/ rozvod ventilů OHV

/ 9 modelů štípaček
od poctivých 5 tun do 2

/ horizontální a vertikální
provedení

/ na polena do délky
50 - 100 cm

/ stabilní konstrukce

SEKAČKY / MULČOVAČE / MALOTRAKTORY / KARTÁČE / ŠTÍPAČE / A DALŠÍ

PODZIMNÍ AKCE S

ZNAČKOVÍ PRODEJCI:
/ Karlovy Vary, Jaroslav Čech, Chebská 100, T 353 566 473
/ Klatovy, FRANČÍK, 5. Května 329, T 376 323 787
/ Mariánské Lázně, GARFO, Chebská 602/20a, T 725 301 044
/ Sokolov, BESTO PRO s.r.o., K.H.Borovského 2141, T 352 605 429

22 tun

ALŠÍ

Kompletní nabídku strojů najdete na www.vari.cz. * Akce platí do
vyprodání zásob

INVERTOROVÉ ELEKTROCENTRÁLY VARI OD

13 990 Kč
VYŽÍNAČ KŘOVIN F-550Z HURRICANE

32 990 Kč
/ vynikající pomocník při likvidaci vysoké trávy
/ výkonný motor VARI XP-200A
(nebo HONDA GCV 200)

/ perfektní vyvážení pro práci
na rovině i ve svahu

/ 2 pracovní rychlosti

/ 4 modely - kufříkové, rámové
/ elektronická regulace otáček motoru
/ pro pohon té nejcitlivější elektroniky
/ vysoký výkon
/ extra tiché provedení

Brněnská Polárka připravuje
intimní divadelní sondu do
soukromí dvou náctiletých in-
fluencerů. Hra nazvaná Láska
z TikToku vznikla podle sku-
tečných událostí, je určená
pro diváky od 15 let. Premié-
ra bude zítra. Divadelníky in-
spiroval příběh Jacka Wrigh-
ta a Sienny Mae Gomezové.
Oba měli na sociální síti Tik-
Tok přes deset milionů sledu-
jících. Zveřejňovali spoustu
společných videí, jejich fa-
noušci spekulovali, zda netvo-
ří pár i v soukromí. Poté se
ale objevilo podezření, že
Sienna sexuálně obtěžovala
Jacka. Inscenace zkoumá, jak
tenká je hranice mezi hrou
a sexuálním obtěžováním.
„Je to love story, která je spí-
še anti love story, je o hledání
osobních hranic a schopnosti
říct ne, je o vlivu sociálních
sítí, touze po slávě a neschop-
nosti oddělit veřejný život
od toho soukromého. A obsa-
huje ještě jedno nesmírně dů-
ležité téma: zneužitímuže že-
nou. Na to ještě stále není
naše společnost úplně připra-
vena,“ říká Daniela Špinar,
významná osobnost součas-
né české režie, bývalá umělec-
ká šéfka Národního divadla
v Praze. ČTK
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Láska a sláva
na TikToku
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Karlovy Vary (7. 10. 2024) V rámci prací
na projektu Generel Karlovarské krajské ne-
mocnice bude odstraněn stávající pavilon
G. Ten v minulosti sloužil administrativním
a skladovým účelům, nacházely se tam i pro-
story bývalé kuchyně a prádelny. Rada Kar-
lovarského kraje nyní na základě zadávacího
řízení vybrala zhotovitele demoličních prací.
Za ty kraj zaplatí téměř 7,8 milionu korun.

„Pavilon G nebyl už dlouhodobě využíván
a jeho demolice je tak v souladu s projek-
tovou dokumentací plánovaných bouracích
prací. Cílem projektu Generel Karlovarské
krajské nemocnice je postupná rekonstrukce
a modernizace, a to s ohledem na již vyčer-
panou kapacitu stávajících budov, ve kte-

rých jsou poskytovány zdravotnické služby,
a ve kterých už zároveň není možné budo-
vat další potřebné provozy nebo je rozšiřo-
vat. Nyní je na řadě demolice pavilonu G,
na jehož místě bude postaven nový pavilon
G2 a G3, ve kterém vzniknou nová oddělení
neurologie, emergency, onkologie, kardio-
logie, endoskopie, traumatologie, interní
medicíny a gynekologie.“ uvedl hejtman
Karlovarského kraje Petr Kulhánek.

V rámci lhůty pro podání nabídek do za-
dávacího řízení bylo přijato deset nabídek,
které byly hodnoceny podle ekonomické vý-
hodnosti. Hlavním hodnotícím kritériem byla
nejnižší nabídková cena. Na základě tohoto
kritéria byla vybrána společnost Ridera Sta-

vební a. s. s nabídkovou cenou téměř 7,8 mi-
lionu korun.

Projekt Generel Karlovarské krajské ne-
mocnice 1. etapa je rozdělen do čtyř částí
v celkové hodnotě 302,5 milionů korun. De-
molice stávajícího pavilonu G bude zahájena
v druhé polovině října 2024 a s jejím dokon-
čením se počítá v druhé polovině března
2025.

V areálu Nemocnice
Karlovy Vary dojde k demolici

pavilonu G

INZERCE
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Stávka či pohotovost
k ní je nyní v kurzu.
Po soudních zaměst-
nancích jsou připra-
veni také umělci
z Hané.
Odboráři Moravské filharmo-
nie Olomouc (MFO) vyhlásili
včera stávkovou pohotovost.
Důvodem je jejich dlouhodo-
bý kritický postoj k chystané-
mu sloučení s Moravským di-
vadlem Olomouc (MDO) do
jedné příspěvkové organiza-
ce, která vznikne k 1. lednu.
Obě instituce se město roz-

hodlo sloučit z ekonomic-
kých důvodů. V prohlášení,
které vydali filharmonické
odbory, kritizují i výběrové ří-
zení na nového šéfa této orga-
nizace, uvedl mluvčí odborá-
řů základní organizace Unie
MFO Jakub Látal. Program
filharmonie to podle odborů

neovlivní. Odboráři ve svém
prohlášení považují vyhláše-
ní stávkové pohotovosti za je-
diný způsob, jak znovu připo-
menout, že proces slučování
podle nich nemá žádné kon-
krétní cíle, je špatně připrave-
ný i špatně vedený a nelze jej
údajně zodpovědně stihnout.
Kritizují také proces výběro-
vého řízení na nového šéfa or-
ganizace; tvrdí, že se podle
nich do něj přihlásil součas-

ný ředitel divadla a manažer
sloučení obou institucí David
Gerneš, proti kterému se vy-
mezují.
„Jediným řešením je podle

nás zastavení všech probíhají-
cích destruktivních procesů
a hledání cesty, jak celou si-
tuaci narovnat,“ uvedl mluv-
čí odborářů Látal. Podle Vojtě-
cha Pospíšila z Odborového
klubu autonomní filharmo-
nie vyhlásily stávkovou poho-

tovost výbory odborových or-
ganizací. Stávková pohoto-
vost v praxi podle něj nemá
vliv na program filharmonie.
„Je to v podstatě deklaratorní
záležitost, je to zdvižený
prst,“ uvedl Pospíšil. Doplnil,
že pokud nebudou zastaveny
všechny stávající procesy, při-
stoupí odboráři k dalšímu
kroku. „Připraveni jsme po-
dle situace akce – reakce úpl-
ně na všechno,“ doplnil.
Odvetných kroků ze strany

radnice se odboráři neobáva-
jí. „Stojí za námi veřejnost od-
borná i laická. Podpořilo nás
na 70 osobností z českého
kulturního a občanského ži-
vota a některé z nich se ná-
sledně velmi intenzivně zapo-
jily do naší iniciativy Zachraň-
te Moravskou filharmonii
Olomouc. Na protestní Kon-
cert na Letňáku nás přišlo
podpořit přes 3000 občanů.
Téměř 6000 lidí podepsalo pe-
tici proti slučování,“ dodal
předseda Unie orchestrál-

ních hudebníků MFO Josef
Vláčil.
Radní se rozhodli obě insti-

tuce, tedy orchestr a třísoubo-
rové divadlo, sloučit pod jed-
nu organizaci především
z ekonomických důvodů. Roz-
hodnutí padlo na základě
analýzy, kterou si dali vypra-
covat a která sloučení doporu-
čuje jako cestu k úsporám
a efektivitě provozu.
Podle náměstka Ticháka

chystané sloučení MDO
a MFO do jedné příspěvkové
organizace přinese příští rok
úsporu 11 milionů korun, zá-
roveň budou o osm milionů
korun posíleny investice v di-
vadle i filharmonii. Výběrové
řízení na ředitele nové pří-
spěvkové organizace vypsala
radnice v létě.
Přihlášky má posoudit ko-

mise složená z odborníků, zá-
stupců koalice a opozice i di-
vadelních odborových organi-
zací. Jméno ředitele dosud ne-
bylo sděleno. ČTK

Uzavření mostu se posouvá na konec listopadu
Zářijová povodeň v Ústí nad
Labem se dotkla i termínů pro
zprovoznění lávky pro pěší
a uzavření mostu Ed. Beneše.
Vzhledem k tomu, že při
dosažení 3. povodňového
stupně musely být práce
přerušeny, došlo i k posunu
předpokládané uzavírky.

Po přerušení stavby se muselo čekat na
opadnutí vody. Následně proběhlo odklízení
naplavenin, kontrole a opravám na pilíři P6.

V současné době zhotovitel finalizuje sou-
bor navržených dopravně inženýrských
opatření (vedení objízdných tras, úpravy
značení apod.) k předložení a odsouhlase-
ní policií a dalšími dotčenými orgány. Se
samotnou uzavírkou mostu Edvarda Bene-
še a zprovozněním lávky pro pěší se v tuto
chvíli počítá koncem měsíce listopadu s tím,
že termín se postupně zpřesní a veřejnost
bude o uzavření i dopravních omezeních in-
formována s předstihem.

Na vlastní termín dokončení stavby nemá
toto zdržení vliv. Jak říká radní pro investice
Tomáš Rieger:

„Z hlediska dotace je pro nás zásadní ter-
mín dokončení celé investiční akce a ten

dodržen bude. Pokud se tedy změní termín
plánovaného uzavření mostu, bude to zna-
menat jen to, že most bude uzavřen kratší
dobu. Po kratší dobu budou také Ústečané
nuceni strpět s tím související omezení.“

www.kr-ustecky.cz

Most Edvarda Beneše v Ústí nad Labem čeká rekonstrukce.

Moravská filharmonie Olomouc slaví v roce 2025 už osmdesátiny.
Vznikla ihned po skončení války, dne 26. května 1945. MAFRA

inzerce

Olomoučtí filharmonici chtějí
být samostatní. Drží pohotovost
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Bistro jako z Berlína

Tak tohle máme rádi! Když objevíme něco, co nás posadí
na zadek. Bistro Čtyřka na náměstí v NovémMěstě na Mora-
vě vám zažene hlad i žízeň ve velkém stylu. Za normální ceny
skvělý street food ze surovin od místních farem a řezníků,
v otevřené kuchyni hraje grunge, čepují tu vyladěnou Plzeň
za padesát korun a také speciály od Černokosteleckého
pivovaru, zejména novou svrchně kvašenou Bílou svini.
Slaninu na hranolky s čedarem za 149 korun vám nakrájí
na historickém nářezáku. Ale nekoupíte tu jen „finger food“,
mají tu i osobuko s kroupami nebo koprovku a telecí vývar.
Určitě tuto partu sympaťáků navštivte.

Sauna v lese, apartmány
vonící dřevem

Dříve sem jezdívali zaměstnanci
Fakultní nemocnice u sv. Anny v Brně,
bývaly zde rekreační chaty, společná jí-
delna i sprchy a také volejbalový kurt.
Klasické rekreační zařízení v Pasekách
u Studnic ale stihl známý český osud,
léta energeticky náročné budovy chát-
raly. Před čtyřmi lety však resort získal
v aukci nový majitel a místu vdechl ži-
vot. Vznikl zde apartmánový dům se
třinácti jednotkami, kde hosté mohou
najít klid. V létě je v Paseky Apart-
ments Resortu bazén a po celý rok je
možné prohřát zkřehlé tělo v sauně,
kde si hosté topí sami dřevem. Hned
vedle stojí prostorná vířivka. „Chceme
sem v budoucnu vrátit i ty chaty, ako-
rát to už budou roubenky,“ plánuje
Kristián Kučera, který si resort vzal na
starosti se svou partnerkou. Vedle re-
sortu provozuje ještě místní roubenky
s wellness zázemím v Křižánkách
a Svratouchu. „Hosté tu oceňují klid
uprostřed lesů, vždyť Pasecká skála
a cyklostezky i turistické cesty jsou do-
slova za barákem,“ říká. Zázemí při-
způsobili i sportu, je zde pingpongový
stůl a ve společenské místnosti s výče-
pem a velkým grilem i šipky nebo ku-
lečník. „Pro zájemce nabízíme nejno-
vější elektrokola,“ dodává.

Na houby stylově

Podzim na Vysočině
je balzám na duši i tělo

Žďárským vrchům se někdy říká zelené
srdce Česka. Tato oblast Vysočiny se dá bez
nadsázky považovat za jednu z posledních
nedotčených oáz čisté přírody v Česku.
Zažít na vlastní triko to můžete například
v oblasti kolem Pasecké skály, která se
s nadmořskou výškou 823 metrů tyčí nad
hlubokými lesy mezi Medlovským rybní-
kem a NovýmMěstem naMoravě. Vyrazili
jsme tam na podzimní rodinný výlet, který
lze v těchto dnech vyšperkovat parádním
sběrem hub. Zdejší turistické i cyklistické
stezky protínají klidnou krajinu Karafiáto-
vých Broučků jako pavučina. A i těch je tu
během podzimu dost. Turisty k Pasecké
skále zavede i naučná stezka Po stopách
posledního vlka. Na jeden z vrcholů vede
turisticky přístupný chodník a na skalách je
povoleno horolezectví, místy časově ome-
zené. Jedná se o tři hlavní skalní útvary –
Omšelý hřeben, Vyhlídku a Pernštejn, kte-
ré jsou ukázkou mrazového zvětrávání rul.
Nedaleko leží rybník Medlov se zajímavým
hotelem, ale také apartmánový resort Pase-
ky, který jsme využili k ubytování i my.

Pamětnice stará 450 let

Klid můžete najít i v Chobotu. Ano, takhle se říkávalo
jednomu starému hospodářskému dvoru v Kuklíku, malé
vísce, která je od Pasek nedaleko. Už 450 let zde stojí za sto-
dolou přístupná Dvorská lípa, která je nejmohutnějším
památným stromem okresu Žďár nad Sázavou. Měří 26 met-
rů, obvod kmene je asi 850 centimetrů. Kmen je ve spodní
části rozšířený, dutý a u země na protilehlých stranách
prasklý, takže je vidět skrz. Kmen se dělí na dvě hlavní
větve, koruna byla kdysi prořezána a vyvázána. Výlet může-
te zakončit ve vesničce Krátká u Sněžného, kde je krásná
expozice v Domě přírody Žďárských vrchů.

TEXT A FOTO: PETR HOLEČEK





20 pátek 18. října 2024

Správně sestavený jí-
delníček je základ.
Pomůže k tomu, aby
se člověk necítil vy-
hladovělý.

Přejídání může mít více po-
dob, a ještě více důvodů, kte-
ré homohou způsobovat. Čas-
to se jedná o důvody psychic-
ké (například stres, nuda) či
nás k přejídání vede nějaká
speciální příležitost (oslavy
a podobně) nebo jen samotná
přítomnost jídla v kombinaci
s naší slabší vůlí.
Někdy však k přejídání

může významně přispívat i fy-
ziologie. Pokud nemáme
správně sestavený jídelníček,
nedodržujeme pravidelný re-
žim, našemu tělu zkrátka ne-
dodáváme v optimální míře
to, co by v danou chvíli potře-
bovalo. Dříve či později si
o to řekne. A to třeba právě
tím způsobem, že nás přepad-
ne velký hlad nebo jen chuť,
která převálcuje náš rozum
amy toho sníme více, než by-
chomměli či chtěli.
Když budeme mít správně

vyvážený jídelníček, budeme
dodržovat pravidelný režim
a nedostaneme se do situace,
kdy jsme opravdu vyhladově-
lí, většinou se dokážeme
ovládnout, rozum zvítězí
a my nakonec sníme jen tu
optimální porci bez zbytečné-
ho přejedení.
Jak si tedy správně sestavit

jídelníček?

1. Dejte svému stravování
řád
V první řadě se zaměřte
na to, aby vaše stravování

mělo dlouhodobě určitý řád.
Ten si nastavte podle toho, co
vašemu tělu opravdu vyhovu-
je. Nemělo by se vám tak stát,
že jednou máte velkou snída-
ni a druhý den vůbec žádnou
a naopak to doženete obrov-
skou večeří.
Každý den by měl v rámci

možností vypadat, co se týká
režimu, velmi podobně. Zaži-
té návyky se vám budou
i mnohem snadněji dodržo-
vat, než kdyby u vás každý
den vypadal zcela jinak.

2. Dbejte na pravidelný
příjem jídla běhemdne
Neznamená to, že musíte jíst
nutně každé tři hodiny a no-
sit u sebe neustále plnou taš-
ku krabiček. Komu to vyhovu-
je, stačí třeba i tři jídla denně.
Jezte tedy třikrát až pětkrát
denně tak, abyste neměli

hlad. Tímto způsobem se vy-
hnete především večernímu
„vlčímu hladu“.

3. Dbejte na správnou
skladbu každého jídla
Vyvarujte se potravin a pokr-
mů s vysokým glykemickým
indexem, které vás zasytí jen
na chvíli. Hlavní jídlo, a po-
kud to jde, tak i svačiny, vždy
doplňte nějakým zdrojembíl-
kovin, které mají nejvyšší sy-
tící efekt a sníží glykemický
index. Výhodná je i přítom-
nost rozpustné vlákniny, kte-
rá v žaludku bobtná a zvýší
pocit nasycení.

4. Jídlo doplňte zeleninou
Zelenina zvyšuje objem jídla
a zároveň má nízkou kaloric-
kou hodnotu, takže zaplníte
lépe žaludek bez nadměrné-
ho příjmu kalorií.

5. Nevynechávejte sacharidy
Častou chybou nejen při hub-
nutí je vynechávání příloh
a dalších zdrojů sacharidů.
Opět ale platí zásadní pravi-
dlo, že naše tělo si o ně řekne,
nejčastěji v podobě chuti na
sladké. A následně tento defi-
cit doplníme více, než by
bylo potřeba.

6. Jezte pomalu
Tělu chvíli trvá, než vyšle sig-
nály, že už je nasyceno. Proto
nehltejte, ale jezte pomalu
a vnímejte pocity nasycení.
Můžete si udělat v půlce jídla
pauzu, dojděte si například
pro pití amožnámezitím zjis-
títe, že jste syti a nemusíte
v jídle pokračovat.

7. Jezte všímavě
Leckdy jíme automaticky, jíd-

lo nevnímáme a ve výsledku
ani nevíme, kolik jsme toho
snědli. Pokud jíte, věnujte se
opravdu jen jídlu. Nespojujte
jídlo s jinými činnostmi a la-
bužnicky si ho vychutnejte.
Zapojte i zrak, čich a vnímej-
te každé sousto. Mějte na pa-
měti, že první sousta vychut-
náte, další už jsou jen setrvač-
nost.

8. Dbejte na dostatečný pitný
režim
Někdy opravdu může platit
slogan, že „hlad“ může být
„převlečená žízeň“. Naučte
se tyto signály rozlišovat.

9. Plánujte, připravujte
si jídlo předem
Pokud budete jídelníček plá-
novat dopředu, budete mít
jídlo i předempřipravené (na-
příklad dopředu uvařená ve-
čeře, která na vás bude po pří-
chodu z práce doma čekat),
snížíte riziko, že při velkém
hladu sáhnete po nějaké „ne-
zdravé“ rychlovce, která je
většinou první po ruce.

10.Mapujte svůj jídelníček
Zkuste si alespoň několik dní
zapisovat svůj jídelníček a po-
hybovou aktivitu, jen tak si
opravdu uvědomíte, zda je
váš režim pravidelný. Využít
můžete různé aplikace, na-
příklad program Sebekou-
čink (více na www.stob-
klub.cz).

Chcete se poradit s odborní-
ky, co je příčinou přejídání
právě u vás? Přijďte 19. října
na Den zdraví do konferenč-
ního centra City na Pankráci.
Více informací na www.
stob.cz. MET

K přejídání může vést třeba stres nebo nuda, ale také oslavy či podobné události. Předejít tomu lze vyváže-
ným jídelníčkem a pravidelným režimem. 2x PROFIMEDIA

Není třeba mít plnou tašku krabiček s jídlem. Někomu vyhovují tři jíd-
la denně, někomu pět, aby neměl hlad.

Levněji, ale
nezdravě
Češi dávají přednost
ceně před vyváženou
stravou, překážkou
ke konzumaci nutrič-
ně hodnotnějšího jíd-
la je také nedostatek
času na oběd, přílišná
konzumace masa
a naopak nedostateč-
ná konzumace zeleni-
ny. Vyplývá to z letoš-
ního průzkumu Baro-
metr Food společnos-
ti Edenred. Výzkum-
níci poukazují na ten-
denci Čechů stravová-
ní spíše odbývat, záro-
veň ale tvrdí, že zá-
jem o zdravé stravo-
vání v poslední době
mírně roste.

Podvyživení
V nemocnicích se
za rok stravuje asi
1,5 milionu pacientů.
Až třetina z nich trpí
podvýživou neboli
malnutricí, což pro-
dlužuje a prodražuje
jejich léčbu. Roční ná-
klady řešení násled-
ků malnutrice mo-
hou být až 100 mi-
liard korun. ČTK

KRÁTCE

Hlad. Desatero toho, jak
se zbytečně nepřejídat
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Optimální období
pro očkování je
od října do prosince.

Ročně v Česku zemřou v sou-
vislosti s chřipkou stovky
lidí, většinou osoby starší
65 let a chronicky nemocní.
Značné části těchto úmrtí by
šlo předejít očkováním, které
mají právě ti nejohroženější
plně hrazeno z veřejného
zdravotního pojištění. Pro-
blém ale je, že u osob nad
65 let činila v sezoně
2023/2024 proočkovanost
pouze 20 procent, u lidí
s chronickým onemocněním
dokonce jen 10 procent.
Světová zdravotnická orga-

nizace (WHO) doporučuje
u rizikových skupin alespoň
75procentní proočkovanost,
což je úroveň, kterou se
v řadě zemí, na rozdíl od Čes-
ka, daří naplňovat. Mezi nej-
úspěšnější země v tomto ohle-

du patří Dánsko a Holand-
sko, kde se proočkovanost blí-
ží k 80 procentůmu osob star-
ších 65 let.
„V České republice čelíme

dlouhodobému problému
s nízkou účastí obyvatelstva
na očkování proti chřipce,
cožmůžemít vážné důsledky
pro veřejné zdraví. Proto se
naše pojištěnce nejen z rizi-
kových skupin snažíme celo-
ročně edukovat prostřednic-
tvím aplikace VITAKARTA
a i těm nerizikovým nabízí-
me speciální příspěvek na oč-
kování proti chřipce pro děti
a dospělé do 65 let ve výši až
500 korun,“ vysvětluje zdra-
votní ředitelka Oborové zdra-
votní pojišťovny zaměstnan-
ců bank, pojišťoven a staveb-
nictví (OZP) Jitka Vojtová.

Úmrtnost na chřipku
je vysoká
Uvádí se, že ročně umírá v Ev-
ropě na chřipku či komplika-
ce s ní spojené až 220 tisíc

osob. V Německu jí podlehne
zhruba pět až deset tisíc lidí,
ve Francii zhruba osm až čtr-
náct tisíc lidí a v Holandsku
zhruba tři tisíce.
V České republice během

roku zemře na chřipku nebo
na komplikace přidružené
k této nemoci zhruba dva tisí-
ce osob. Nicméně některé
zdroje zmiňují až pět tisíc
lidí, což představuje kolem
dvou procent všech úmrtí
v zemi. Většina z nich – stej-

ně tak jako v ostatních stá-
tech – spadá do rizikových
skupin.
Mezi nejčastější obtíže spo-

jené s chřipkou v Česku patří
zápal plic, zánět srdečního
svalu i oběhové selhání. Klíčo-
vým nástrojem prevence
těchto vážných komplikací je
právě očkování proti chřipce.
„Optimální období pro očko-
vání je od října do prosince,
aby byl organismus chráněn
před začátkem chřipkové se-
zony. Ochrana nastává už při-
bližně 14 dní po aplikaci vak-
cíny. Přestože vakcína nemu-
sí zabránit vzniku chřipky,
výrazně dokáže snížit závaž-
nost onemocnění a možné ri-
ziko komplikací,“ upřesňuje
Vojtová.

Očkování proti chřipce u dětí
Každý rok se chřipkou nakazí
až třetina dětí. V různých
stupních závažnosti uléhají
do postele s horečkou, bolest-
mi svalů, kloubů či hlavy. Po-

dle odborníků se může
umenších dětí chřipka proje-
vit i zánětem středního ucha.
A protože děti jsou infekční
mnohem déle než dospělí,
často nakazí postupně celou
rodinu. Přitom je možné pro-
ti chřipce očkovat také děti.
Především v batolecím a před-
školním věku, kdy mohou
při nejzávažnějších kompli-
kacích skončit s chřipkou
i v nemocnici.
„Opět se očkuje nejčastěji

na podzim, kdy se dětem
od šesti měsíců do šesti let
aplikují dvě dávky očkovací
látky v rozmezí čtyř týdnů,
jsou-li očkované poprvé.
U dětí starších šesti let, stejně
jako u dospělých, stačí jedna
dávka. Očkování je ale třeba
provést znovu i další sezonu
vzhledem k tomu, že viry
chřipky mutují. Vakcína se
proto obměňuje podle dopo-
ručení Světové zdravotnické
organizace,“ dodává zdravot-
ní ředitelka OZP. MET

Chřipka umí potrápit. OZP

inzerce

Před chřipkou je v Česku
chráněný jen každý pátý senior
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Zpěvačka Anna Kauerová, které všichni říkáme Aňu, se stala
novoumoderátorkou pořadu Česká desítka. Už čtrnáctým
rokem v ní rádio RockZone 105,9 představuje nové české
rockové kapely. Já vím, možná namítnete, že 99 procent
z nich se nikdy neuchytí, ale ono je to celé o něčem jiném.
O radosti z muzicírování.
Někdy v osmdesátých letech v ulici, kde jsem bydlíval, zkouše-
la ve sklepě vedlejšího domumladá punková kapela. Říkali si
Litr litrů a dali si za cíl zhudebnit celé Jiráskovy Staré pověsti

české. Byl jsem se na ně podívat,
zrovna když dávali dohromady
song o Libuši a Přemyslovi. Do-
dnes si pamatuju kousek: „Hej-
hej, soráč/ Přemysl Voráč/ vrazil
do sebe nejednu vodku/ a pak
rovnou ze záchodku/ se dvěma
koňskými potahy/ vyrazil za Lí-
bou do Prahy.“ Udělali ještě jed-
nu píseň o Bivojovi, a pak se roz-
padli. Neměli tehdy šanci uspět,

nikdy nevylezli ze sklepa, tak se rozhodli dělat něco rozum-
nějšího.
Nedávno jsem potkal jejich tehdejšího basáka. Zavzpomínali
jsme a on povídá: „Víš, že to byly nejlepší chvíle mýho života?
Byla legrace, nadšení a cítili jsme tak silný pocit přátelství
a porozumění jako nikdy dřív. A nikdy potom.“ Jo, v tom je
kouzlo muziky. Spojuje lidi. Dokonce i na té nejnižší, amatér-
ské úrovni. Doba se změnila a nástupci Litru litrů mají
v České desítce šanci slyšet v rádiu svou
kapelu mezi těmi, kdo už to někam
dotáhli.

LUŠTĚNKA

Dali si
za cíl

zhudebnit
celé Jiráskovy
Staré pověsti
české.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:OBEZITA

ŘEŠENÍSUDOKU:

Slova na vyluštění začínají
na stejné písmeno.

1. doupata
2. malý bobr
3. dvojhlavý

sval
4. zděná

koupaliště
5. král

komiků
(Vlasta)

6. stvoření
7. pohádkový

němý princ

Odkud fotograf@miroslav.kopriva.prague zvěčnil panoráma
Pankráce s Podolím a Vyšehradem? Odpověď najdete v posledním
tagu. #starapraha #praha #megapixelcz #prazskepamatky
#awesome_phototrip #prag #mojemetro #fotimecesko
#krasnapraha #leicaphotos #praguelife #streetofprague #petrin

@mojemetroRadost z muziky

ROCKZONE
PEPY VLČKA



ROZDAVÁME
ZDARMA 130 KŮSU

terapeutických brýlí AYURVEDIC GLASSES
fungujících na všechny vady zraku

NEJEDNÁ SE O TISKOVOU CHYBU
Pokud jste se narodili v letech 1920-1990 a:
¨ vidíte na krátkou vzdálenost matně, při čtení se

vám unaví oči,
¨ na zastávce nevidíte číslo autobusu,
¨ pociťujete časté pálení a bolest v očích,
¨ vidíte jakoby za mlhou, přimhouříváte oči,
¨ často používáte počítač, chytrý telefon, televizi,
¨ Váš zrak se rok od roku zhoršuje.
...vyzvedněte si terapeutické brýle AYURVEDIC GLA-
SSES, které bojují proti všem typům zrakových vad
a očních neduhů.

V skladu je zabaleno a připraveno k odeslání 130 párů
terapeutických brýlí AYURVEDIC GLASSES zlepšu-
jhících váš zrak, které můžete používat sami doma.
Rozdáme je ZCELA ZDARMA – podle principu „kdo
dřív přijde, ten dřív mele” – každému, kdo zavolá do
21.10.2024. Stačí jen ústně telefonicky potvrdit datum
narození.

Terapeutické brýle AYURVEDIC GLASSES využívají
multi optickou metodu trvalé korekce zraku. Při pravi-
delném používání se speciálním aktivátorem tato me-
toda regeneruje zrak a zabraňuje zhoršování vad jako
jsou například krátkozrakost, dalekozrakost a zamlže-
né vidění. Informuje o tom odborný tisk. Pro přirozené
zlepšení zrakové ostrosti je noste 1 hodinu denně. Spe-
ciálně navržené perforované destičky mají 266 mikro
otvorů o průměru 0,87 mm v přesně definovaných in-
tervalech, což vytváří terapeutický vzor, který regene-
ruje zrak.Oči se při pohledu přes tyto desky zaměřují na
změnu ve vzdálených a bližších bodech prostředí. Oční
svaly se tak trénují a cvičí, aby vše znovu viděly ostře a
jasně. Obraz se tvoří na sítnici a je ostřejší až o 430%.
Tato multi optická oční gymnastika také zlepšuje cir-
kulaci v očních kapilárách a regeneruje zrakový nerv.
Vady zraku se přestávají zhoršovat, a po úplném ošet-

ření definitivně mizí suchost, slzení a přecitlivělost očí
na slunce či vítr. Časem se váš zrak zlepšuje a brýle již
nemusíte vyměňovat za silnější. Pro plnou a trvalou
regeneraci zraku je také nesmírně důležité předem
odstranit případné záněty oka, zarudnutí či pálení
a vyživit a posílit jemné struktury oční bulvy - aby byl
trénink očí efektivní.

AYURVEDIC GLASSES je nejoblíbenějším a nejdražším
modelem, jaký kdy lídr v oboru oční terapie vyrobil. Brý-
le jsou odolné a univerzální: mohou je nosit ženy i muži.

Proč rozdáváme terapeutické brýle
AYURVEDIC GLASSES

pro regeneraci zraku zcela
ZDARMA?

Nejsme charita. Očekáváme, že tato propagační kam-
paň získá pozornost po celé republice, díky čemuž zís-
káme mnoho nových zákazníků.
Důležité: Na trhu je mnoho levných padělků terape-
utických brýlí s mikro otvory. Neměly by být zamě-
ňovány s naším produktem AYURVEDIC GLASSES,
který využívá multi optickou technologii, speciálně
měřený systém mikro otvorů, hlídaných výrobcem.
Požadovaného terapeutického účinku lze dosáhnout
pouze s použitím originálních terapeutických brýlí.

NEČEKEJTE! Tuto příležitost lze využít pouze do
21.10.2024

Terapeutické brýleAYURVEDIC GLASSES na jakékoliv
oční vady nebudou k dostání v žádné specializované
prodejně ani lékárně. ROZHODUJE POŘADÍ OBJEDNÁ-
VEK.Doporučujeme vám, abyste si pospíšili a okamžitě
zavolali na číslo 555 441 688, abyste to stihli před vy-
čerpáním zásob ZDARMA.

POZOR: Limit je 1 brýle na domácnost.
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„Vypadáš
jako moje

budoucí sváča.“
KAMIL BANDŽAK

Facebook
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20.20 Komisařka FlorenceV (1/4)
Mrtvý čas. Krimiseriál (Fr.,
2020). Annecy a jeho zločiny.
Hrají: G. Hamonová, A. Varga

21.50 Všechnopárty
Zábavná talk show Karla Šípa

22.45 Hercule Poirot
Dobrodružství na moři. Detek-
tivní seriál (VB, 1989). Hrají:
D. Suchet, H. Fraser, J. Nor-
mington, S. Allenová

23.40 Maigret má strach
Detektivní seriál (Francie/
Švýcarsko/Belgie, 1994)

01.25 AZ-kvíz

20.00 Ho!
Krimifilm (Fr./It., 1968). Hrají:
J.-P. Belmondo, J. Shimkusová,
R. Bussieres, P. Crauchet.
Režie R. Enrico

21.50 Rocky 3
Sportovní drama (USA, 1982).
Hrají: S. Stallone, T. Shireová,
B. Young, C. Weathers

23.30 Letecké katastrofy
Osudová výměna. 19. října
2004. Let Corporate Airlines 59-
-66 směřoval na přistání na ob-
lastní letiště Kirksville vMissouri

00.15 Nebezpečné
známosti (5/8)

20.20 Taneční (3)
Seriál (ČR, 2024). Vařit, prát,
tančit s mopem – vážně to
musím všechno dělat já? Hrají:
J. Ježková, S. Rašilov, D. Kolá-
řová, D. Batulková

21.35 Comeback
Zlatá ledvina. Sitcom (ČR,
2010). Hrají: M. Dejdar, T. Ma-
tonoha, K. Leichtová, D. Batul-
ková

22.15 Americký sniper
Akční film (USA, 2014). Hrají:
B. Cooper, S. Millerová,
J. McDorman, C. Hardrict

01.05 Mentalista III (7, 8)

20.15 Česko Slovensko
má talent
Další série úspěšné talentové
show je tu letos znovu! Sle-
dujte opět ty nejlepší talenty
i hodnocení nové poroty!

22.10 Máme rádi Česko
Zábavný pořadMáme rádi
Česko opět prověří nejen zna-
losti diváků, ale především vě-
domosti českých celebrit

23.55 Ano, šéfe!
Jaroslav Skokan tvrdí,
že vařit se dá všude...

01.05 Námořní vyšetřovací
služba (11)

18.55 NN NIGHT RUN A AVON
BĚH: OLOMOUC
Další běh z řady nočních běhů
s BárouMottlovou, tentokrát
z Olomouce

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

21.00 O Black Party
Hip hop a r&b párty

22.00 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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Česká fotbalová re-
prezentace do 21 let
se v listopadovém
play-off o postup na
mistrovství Evropy
2025 na Slovensku
utká s Belgií.

Včerejší los ve švýcarském
Nyonu rozhodl o tom, že tým
trenéra Jana Suchopárka na-
razí na papírově nejsilnější-
homožného soupeře. Zbývají-
cí dvě dvojice baráže tvoří Fin-
sko – Norsko a Gruzie – Chor-
vatsko.
Při losu neplatilo žádné na-

sazení, Češi sehrají první
zápas venku a odvetu doma.
„Belgie je velmi silný soupeř.
V osudí byli snazší protivníci,
ale naším cílem samozřejmě
je udělat vše pro postup. Lví-
čatům vytvoříme maximální
podmínky, za určitou výho-
du lze považovat, že druhý
zápas baráže hrajeme v domá-
cím prostředí,“ uvedl předse-
da FAČR Petr Fousek.
Mladí Belgičané, které si

za soupeře nepřál kapitán
týmu Václav Sejk, za sebou
ve skupině B nechali Skotsko
a Maďarsko shodně o tři
body. V deseti zápasech šest-

krát vyhráli, jednou remizo-
vali a třikrát prohráli. Na ví-
tězné Španělsko ztratili de-
vět bodů. Střelecky je se čtyř-
mi góly táhl útočník Olaigbe
Kazeem z Cercle Bruggy. Sej-
kovi se hlavní přání nesplni-
lo. „Los nám přidělil možná
nejtěžšího soupeře, ale po-
kud chceme na Euro, musí-
me porazit každý tým, který
bychom v baráži dostali. Bel-
gie nicméně není tým, který
by nešel porazit. Menší výho-
dou může být první zápas
na hřišti soupeře, odvetu

máme doma, kde jsme silní,“
uvedl se čtyřmi trefami nej-
lepší český střelec kvalifika-
ce. „Papírově je Belgie asi nej-
těžší možný soupeř, kterého
jsmemohli dostat, ale těšíme
se. Bude to pro nás zatím asi
nejnáročnější dvojzápas, ale
věřím, že ho zvládneme a po-
stoupíme namistrovství Evro-
py. Je to náš velký cíl amotiva-
ce,“ doplnil záložník Patrik
Vydra.
Český tým do 21 let se za-

tím utkal s Belgií sedmkrát
a má s ní příznivou bilanci

čtyři výhry, jednu remízu
a dvě porážky s aktivním
skóre 13:5. Trenérem belgic-
kého celku je dvaačtyřicetile-
tý Gil Swerts, který během
hráčské kariéry nastupoval
za Feyenoord, Alkmaar či
Notts County. Dvojzápas
play- off je vyhrazen na repre-
zentační okno od 11. do
19. listopadu letošního roku,
přesné termíny i místa koná-
ní utkání budou potvrzeny
později. Dá se očekávat, že Su-
chopárkův týmdoma opět na-
stoupí v Hradci Králové. ČTK

Kapitán Václav Sejk v akrobatické pozici ČTK

Další kolo
Repríza dramatického
boje o titul z minulé sezo-
ny mezi Pardubicemi
a Třincem bude dnes hlav-
ním tahákem 12. kola ho-
kejové extraligy. Na pro-
gramu je šest zápasů a prá-
vě Dynamomá společně se
Spartou, která se představí
v Hradci Králové, šanci vy-
střídat v čele Litvínov. Lídr
tabulky se bude snažit
utnout sérii čtyř porážek
doma proti Brnu. Ještě o je-
den neúspěch delší je šňů-
ra poslední Plzně, která se
představí na jihu Čech. ČTK

5
Česká cyklistka Tereza Neu-
manová se po závěrečné
etapě třídenního závodu Ko-
lem ostrova Čchung-ming,
který patří do elitního seriá-
luWorldTour, propadla
z třetího místa na konečné
páté. Stejnou příčku obsadi-
la v hromadném finiši posled-
ní etapy. Celkové prvenství
v závodě, který se jel v Číně
poblíž Šanghaje, vybojova-
la PolkaMarta Lachová. ČTK

Šampionát bude v příštím
roce hostit od 11. do
28. června Slovensko.

• Vedle pořadatelské země
mají účast jistou také dán-
ští vítězové „české“ kvalifi-
kační skupiny, obhájce tro-
feje Anglie, Francie, Ně-
mecko, Itálie, Nizozem-
sko, Polsko, Portugalsko,
Rumunsko, Slovinsko, Špa-
nělsko a Ukrajina. Francie,
Ukrajina a Polsko postou-
pily jako tři týmy s nejlep-
ší bilancí z druhých míst
kvalifikačních skupin. Po-
slední tři účastníci turnaje
vzejdou z baráže. ČTK

V dějišti tradičních zahajova-
cích podniků lyžařského Svě-
tového poháru v Söldenu pa-
nují perfektní sněhové pod-
mínky a jejich konání v závě-
ru příštího týdne nic nebrá-
ní. Oznámila to lyžařská fede-
race FIS, jež po obvyklé kon-
trole dala rakouskýmpořada-
telům zelenou pro konání
akce.

V sobotu 26. října se na le-
dovci Rettenbach uskuteční
obří slalom žen, o den pozdě-
ji se na start stejné disciplíny
postaví muži. „Sjezdovka na
Rettenbašském ledovci nabí-
zí přesně to, co je pro úspěš-
ný start sezony Světového po-
háru potřeba. Sportovci
a sportovkyně tu najdou vý-
borné podmínky,“ citovala ra-

kouská agentura APA jedno-
ho ze dvou ředitelů závodů
FIS Markuse Mayera po ofi-
ciální sněhové kontrole, kte-
rou absolvoval společně s ko-
legou Janezem Hladnikem.

Podle generálního sekretá-
ře rakouského svazu Christia-
na Scherera letos přálo oblas-
ti počasí a sněhová pokrývka
je bohatá „jako už dlouho

ne“. „Sjezdovka se jeví ve vy-
nikajícím stavu. A důkazem
toho je, že domácí i zahranič-
ní elita tu v minulých dnech
trénovala a do soboty ještě
bude. Podmínky pro napína-
vé závody na úvod sezony
jsou ideální,“ doplnil Isidor
Grüner, který je zodpovědný
za stav söldenských sjezdo-
vek. ČTK

Vyplatím Vaše dluhy!
Vykoupím Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

Koupím spoluvlastnický podíl
na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší
možnou cenu, veškerou
administrativu zařídím.
Celá ČR. Tel.: 605 15 11 11

Auto-moto - poptávka
• Koupím traktor, vyso-
kozdvižný vozík, nakladač, vše
od ZTS s motorem zetor, ma-
ringotku, přívěs i špatný stav,
nekompletní nebo jen díly.
704382448286204

ŽENY V JEDNOMKOLE

ČT
K

EURO JEDNADVACÍTEK

Lvíčata vyzvou favorita

Ledovec slibuje skvělé závody

inzerce

Nemovitosti - poptávka


